



တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လါမ့ၤ ၁၁၊ ၂၀၂၃န့ၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-284-D1

ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- တၢ်မၤဆူၣ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ထၢဖျါန့ၣ်သ့ၣ် ဖဲဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ဆၣ်, လါယုၤလံ ၂၀၂၂ န့ၣ်

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ် တဘၣ်အံၤ ပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်ဖဲ ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပှၤ ဖဲလါယုၤလံ ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယုၤလံ ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်, သးခိးကီၢ်ဆၢ (BGF) သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် ၁၀၁၄, သးဒု နီၣ်ဂံၢ် ၂, သးဖိသ့ၣ်တဖုၣ်, မၤဆူၣ်ဝဲသဝီဖိအိၣ်လၢဘ---သဝီ, ဆ---သဝီ, ဒီး ထ---သဝီ, ကိုမၣ်သ့ၣ်ကရူာ်, ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပှၤသ့ၣ်တဖုၣ်လၢကထၢဖျါန့ၣ်ဝဲသ့ၣ် သ့ၣ်တဖုၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအိၣ်လၢသဝီသၢဖျါအံၤအပူၤသ့ၣ်တဖုၣ်, ဘၣ်တၢ်မၤဆူၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ ကကူၣ်န့ၣ်ဝဲသ့ၣ် ဒီးလဲၤဆၢဝဲ သ့ၣ်သ့ၣ်တဖုၣ်န့ၣ်ဆူ ချါၣ်ဃဲၤ BGF သးကလၢၤ လၢအအိၣ်လၢ ဘူၣ်ပြးကရူာ်, ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ဆၣ်ပှၤန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢ လါဒါစဲဘၣ် ၂၀၂၁န့ၣ်န့ၣ်, BGF သးဖိအိၣ်လၢသးကလၢၤတဖျါအံၤ မၤဆူၣ်ဝဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖုၣ်လၢ ကဟံစိာ်န့ၣ်သ့ၣ်န့ၣ် တစ့ၤန့ၣ်ဒီးလွံၢ်ဘျီ ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးလၢအပူၤကွံာ်တဖုၣ်န့ၣ် ဖဲလါဒါစဲဘၣ် ၆၁, ၂၀၂၁န့ၣ်, လါဖျါတြၢ်အါရံၤ ၇၁, ၂၀၂၂န့ၣ်, လါမးရှး ၃၁, ၂၀၂၂န့ၣ်, ဒီး လါယုၤလံ ၁၇၁, ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

တၢ်မၤဆူၣ်လၢတၢ်ကထၢဖျါန့ၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်တဖုၣ်

ဖဲလါယုၤလံ ၂၀၂၂န့ၣ်န့ၣ်, သးခိးကီၢ်ဆၢ (BGF) သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် ၁၀၁၄, သးဒု နီၣ်ဂံၢ် ၂, သးဖိသ့ၣ်တဖုၣ်, မၤဆူၣ်ဝဲသဝီ ဖိအိၣ်လၢ ဘ---သဝီ, ဆ---သဝီ, ဒီး ထ---သဝီ, ကိုမၣ်သ့ၣ်ကရူာ်, ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပှၤသ့ၣ်တဖုၣ်လၢကထၢဖျါန့ၣ်ဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအိၣ်လၢသဝီသၢဖျါအံၤအပူၤတဖုၣ်, ဘၣ်တၢ်မၤဆူၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ ကကူၣ်န့ၣ်ဝဲသ့ၣ် ဒီးလဲၤဆၢဝဲ သ့ၣ် သ့ၣ်တဖုၣ်န့ၣ်ဆူ ချါၣ်ဃဲၤ BGF သးကလၢၤ လၢအအိၣ်လၢ ဘူၣ်ပြးဘူၣ်ကရူာ်, ဖုၣ်အၣ်ကီၢ်ဆၣ်ပှၤန့ၣ်လီၤ. စီဖါကနူၤ, လၢအမ့ၢ်ဝဲ BGF သးခိၣ်တဂၤ, မၤဆူၣ်ဝဲသဝီဖိလၢအအိၣ်လၢသဝီသၢဖျါအံၤအပူၤလၢကကျိန့ၣ်အိၣ်သ့ၣ်တဖုၣ်န့ၣ်လီၤ. စီဖါကနူၤအံၤ အိၣ်ဝဲလၢ တီၤသလ့ခိၣ်သဝီ, ဒီး အဝဲလီၤဝဲမ့ၢ်ဖဲ ချါၣ်ဃဲၤသးကလၢၤ ဖဲဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲ

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘၣ်အံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လါယုၤလံ ၂၀၂၂န့ၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤမၤသ ကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ် ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ် အတၢ်အိၣ်သးတဖုၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖုၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖုၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢအဝဲနီၢ် ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်အါန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရှ့ပှၤအါထီၣ်အိၣ် ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရှ့ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ န့ၣ်လီၤ.

လါယုၤလဲၣ် ၁၇ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်, ကဘၣ်ဖဲ မ့ၢ်ဟါလီၤ ၁ နံၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, စီၤဖါကနူၤ ကီးဝဲလီၤတဲစိဆူ သဝီသးပှၢ်လၢ အအိၣ်လၢ ဘ---သဝီ, ဆ---သဝီ, ဒီး ထ---သဝီ တဖဉ်အအိၣ် ဒီးမၤဝဲသဝီသးပှၢ်သ့ၣ်တဖဉ်အံၤလၢကတဲဘၣ်သဝီဖိသ့ၣ် တဖဉ်လၢကဟဲစိဝဲသ့ၣ်လၢ အဒိၣ်န့ၢ်ဒီး ၂ ထါ ဒီထီၣ်န့ၢ်ဒီး ၆ ပျါ ဆူ BGF အသးကလၢန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါယုၤလဲၣ် ၁၈ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ်, ကမျၢ်ဖိလၢအအိၣ်လၢသဝီသးပှၢ်အံၤအပူၤ ဒီးလဲၣ်သိလ့ၣ်သ့ၣ်တဖဉ် ဒီးလဲၣ်ဆၢဝဲဒၣ် သ့ၣ်သ့ၣ်တဖဉ်ဆူ ချၢၣ်ဃဲၤအသးကလၢန့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဒူၣ်အိၣ်ဝဲ ၁၁၃ ဒူၣ်ဒီး သဝီဖိအိၣ်ဝဲ ၇၀၁၈ၤလၢ ဘ---သဝီပူၤ, ဟံၣ်ဒူၣ် အိၣ်ဝဲ ၄၇ ဒူၣ် ဒီး သဝီဖိအိၣ်ဝဲ ၃၃၆ ၈ၤလၢ ဆ---သဝီပူၤ, ဟံၣ်ဒူၣ်အိၣ်ဝဲ ၇၂ ဒူၣ် ဒီး သဝီဖိအိၣ်ဝဲ ၅၂၇ ၈ၤလၢ ထ---သဝီပူၤ န့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်ဒူၣ်ခဲလၢဟံၣ်ဖိအိၣ်ဝဲ ၂၃၂ ဒူၣ် လၢသဝီသးပှၢ်အံၤအပူၤ ဒီးဟံၣ်ဒူၣ်တဒူၣ်စ့ၣ်စ့ၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤဆူၣ်အဝဲသ့ၣ် လၢ ကဟဲ စိဝဲသ့ၣ်တကျီၣ် ဆူချၢၣ်ဃဲၤသးကလၢန့ၣ်လီၤ.

သးခိၣ် မိၤခဲၣ်အံၤ မ့ၢ်ဝဲ (BGF) သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် ၁၀၁၄ အသးရ့ၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. [ဘၣ်ဆၢသန့ၣ်က့အဝဲတအိၣ်ဖဲချၢၣ်ဃဲၤအသးက လၢဘၣ်]. စီၤတ့ၤဝဲဒုန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ (BGF) သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် ၁၀၁၄, သးဒု နီၣ်ဂံၢ် ၂ အသးဒုခိၣ် ဒီး အဝဲဟံးမ့ၢ်ဒါဖဲချၢၣ်ဃဲၤသးကလၢဖဲ ဆၢကတီၢ်အဝဲန့ၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤဖါကနူၤ [ပှၢ်လၢကီးသဝီသးပှၢ်လီၤတဲစိ] ဒီးသးခိၣ်အဂၤတဂၤ လၢအမံၤမ့ၢ်ဝဲ စီၤမိဟ့ၣ်စ့ၢ်ကီး လီးမ့ၢ် ဒါဖဲချၢၣ်ဃဲၤသးကလၢန့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢ လါ ဒဲးစ့ဘၣ် ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ်, စီၤဖါကနူၤ ဒီးစီၤမိဟ့ၣ် ခံၣ်အံၤမၤဆူၣ်ဝဲ သဝီဖိလၢ အအိၣ်လၢ ချၢၣ်ဃဲၤသဝီ လၢတၢ်ကဟဲစိန့ၢ်အိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲ အါန့ၣ်ဒီးလွံၢ်ဘျီလံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါဒဲးစ့ဘၣ် ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ်, သဝီဖိ အိၣ်လၢ ၀---သဝီ ဒီး က---သဝီ, ကိုခနကရူၢ်, သဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ် လဲၣ်ထူးဆၢန့ၢ်ဝဲသ့ၣ်လၢသိလ့ၣ် ၂ ခိၣ် ဆူချၢၣ်ဃဲၤ သးကလၢန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါ ဖျၢၣ်အါရံၤ ၇ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ်, ဟံၣ်ဒူၣ်တဒူၣ်စ့ၣ်စ့ၣ်လၢအိၣ်လၢ ဟ---သဝီပူၤသ့ၣ်တဖဉ် တၢ်မၤဆူၣ် အဝဲသ့ၣ်လၢကဘၣ်ဟ့ၣ်ဝဲဒၣ် သ့ၣ်သ့ၣ်ကျီၣ် လၢအဒိၣ်န့ၢ်ဒီး ၂ ထါ ဒီး ထီၣ်န့ၢ်ဒီး ၅ ပျါ မ့တမ့ၢ် ၆ ပျါ ဆူ BGF အသးကလၢတဖျၢၣ် ဃီအံၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမးရှး ၃ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ်, ဟံၣ်ဒူၣ်တဒူၣ်စ့ၣ်စ့ၣ်လၢအိၣ်လၢ ဟ---သဝီ ဒီး ၀--- သဝီစ့ၢ်ကီး တၢ်မၤဆူၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢ ကဘၣ်ဟ့ၣ်ဝဲဒၣ်သ့ၣ်လၢဒိၣ်န့ၢ်ဒီး ၃ ထါ ဒီး ထီၣ်န့ၢ်ဒီး ၅ ပျါ မ့တမ့ၢ် ၆ ပျါ ဆူ BGF အသးကလၢ တဖျၢၣ်ဃီအံၤန့ၣ်လီၤ. BGF သးဖိအိၣ်လၢ ချၢၣ်ဃဲၤသးကလၢတဖဉ်အံၤ မၤအိၣ်ဝဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ်ဘၣ်ဆၢ တဟ့ၣ်ဝဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ် အတၢ်ဘူးတၢ်လဲၣ်နီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖဉ်ကိၣ်
ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၤကဝီၤကရၢသဘျူတဖုလၢ အၢၣ်လီၤ မၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၢ်ဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၤကဝီၤဒူသဝီဖိတဖဉ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖဉ်အံၤ ဒိသိးကပၢ်ဖျါထီၣ်လီၤကဝီၤပူၤ ကမျၢ်တဖဉ်အကလုၢ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘျီဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပၢ်သးသ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖဉ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ် ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.